
سخنگوی وزارت امور خارجه: 

توافقایران-آمریکاانجاممیشود
امکان انجام مذاکره هسته ای در نیویورک

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره آزادسازی منابع مالی 
ایران در کشورهای مختلف گفت: استیفای حقوق ملت وظیفه 
همه دولت های جمهوری اسلامی ایران است. دولت ها برای 
تحقق حقوق ملت، روش های سیاسی خود را دارند. دولت 
سیزدهم موضوع استیفای حقوق ملت از جمله آزادسازی 
دارایی ها مسدود شده با جدیت دنبال کرد. بازگشت سرمایه های 
ایران را از انگلیس پس از چند دهه شاهد بودیم. همچنین 
شاهد انسداد دارایی ها در برخی از کشورها از جمله کره جنوبی 
بودیم. دوشنبه این میزان از دارایی های ایران در اختیار دولت 
و ملت قرار  گرفت. ناصر کنعانی درباره عملیات تبادل زندانیان 
بین ایران و آمریکا هم گفت: بر اساس آخرین اخباری که من 
دارم، دوشنبه تبادل زندانیان انجام شد و پنج ایرانی زندانی در 
آمریکا آزاد  شدند و پنج زندانی آمریکایی در ایران نیز در اختیار 
این کشور قرار می گیرند. وی افزود: ۲ نفر از شهروندان ایرانی 
آزاد شده در آمریکا به کشور باز می گردند و یک نفر دیگر نیز 
با توجه به حضور خانواده اش به کشور دیگری سفر می کند و 
۲ نفر دیگر نیز با توجه با سابقه حضور و زندگی شان در همان 
آمریکا باقی می مانند. کنعانی در مورد برگزاری نشست هایی 
در حاشیه مجمع عمومی برای مذاکرات رفع تحریم ها با توجه 
به سفر هیات ایرانی به نیویورک افزود: آقای رئیس جمهور 
به همراه هیأتی عالی رتبه برای شرکت در مجمع عمومی سازمان 
ملل عازم نیویورک شدند و این سفر فرصت بسیار خوبی برای 
انجام دیدارها و گفت وگوهاست. در این سفر علاوه بر سخنرانی 
رئیس جمهور در مجمع عمومی سازمان ملل، ایشان دیدارهای 
دوجانبه ای را نیز با تعدادی از همتایان خود از دیگر کشورها 
خواهند داشت و در برخی از نشست های جانبی نیز حضور 
خواهند یافت. کنعانی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران 
در ارتباط با استیفای حقوق ملت به مسیر دیپلماسی کاملا 
پایبند است و از فرصت های دیپلماتیک استفاده خواهد کرد، 
بیان داشت: بر اساس علاقه مندی طرف های مقابل، ایران برای 
انجام مذاکره و گفت وگو برای بازگشت متعهدانه همه طرف ها 
به برجام ملاحظه محدودکننده ای ندارد. این دیپلمات ارشد 
جمهوری اسلامی ایران با بیان این که تهران، مسیر رفع تحریم ها 
را در چارچوب گفت وگوهای دیپلماتیک دنبال کرده و به مسیر 
مذاکره و دیپلماتیک پایبند بوده است، اظهارکرد: چنانچه 
در مسیر دیپلماتیک، روزنه ای برای رفع تحریم های ظالمانه 
و بازگشت متعهدانه همه طرف ها از جمله آمریکا به برجام 
باشد، از این روزنه ها استفاده خواهیم کرد و در همین چارچوب 
امکان انجام گفت وگوها و مذاکرات با واسطه در حاشیه نشست  
مجمع عمومی سازمان ملل وجود دارد. کنعانی با تاکید مجدد 
مبنی براینکه ایران مسیر مذاکره را با جدیت دنبال خواهد کرد، 
افزود: تلاش ایران برای رفع تحریم های ظالمانه محدود به مسیر 
مذاکره در چارچوب برجامی نخواهد بود و موضوع خنثی سازی 
تحریم ها کما اینکه تا امروز با جدیت دنبال شده و نتایج بسیار 
خوب داشته، با جدیت در موازات مسیر مذاکره ادامه خواهد 
یافت. رئیس دستگاه دیپلماسی در مورد میزان اجرای توافق نامه 
امنیتی بین ایران و عراق گفت: بسیاری از مفاد توافق نامه 
امنیتی بین ۲ کشور انجام شده است و این موضوع با جدیت از 
سوی دولت عراق دنبال می شود. کنعانی با بیان این که برخی 
از مقرهای تروریستی تخلیه شده و تروریست ها به مکان های 
دیگر به دور از مرزهای مشترک ایران و عراق منتقل شده اند، 
عنوان کرد: گام های دیگری نیز در حال انجام است و دولت عراق 
با جدیت اعلام کرده که بعد توافق پایبند است و تعهدات خود را 
انجام می دهد. امیدواریم دولت عراق این روند را به صورت کامل 
در موعد مقرر انجام دهد. ایران به تامین امنیت خود اهتمام 
جدی دارد و در این زمینه مماشات و سهل انگاری نمی کند. 
این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران همچنین گفت: ما 
خواهان بهترین روابط با عراق هستیم و تامین امنیت مرزهای 
مشترک برای ما یک اولویت اساسی است. موعد اجرای این 
توافق سه شنبه به اتمام می رسد و ما بعد از پایان موعد مشخص 
شده، روند اجرای این توافق را بررسی می کنیم تا اطمینان 
حاصل کنیم که عراق به تعهدات خود در این زمینه کامل عمل 
کرده است. سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه تهران در 
بحث فروش تسلیحاتی و روابط نظامی با تحریم های سازمان 
ملل مواجه نیست بلکه یکسری محدودیت ها را در چارچوب 
برجام مبتنی بر توافق انجام شده پذیرفته بود، ادامه داد: آن 
محدودیت ها مبتنی بر مفاد برجام باید ۱۸ اکتبر سالجاری 
برداشته شود. البته یکسری محدودیت هایی نیز در این ارتباط از 
سوی اتحادیه اروپا در چارچوب خود این اتحادیه در نظر گرفته 
شده بود. بعد از ۱۸ اکتبر محدودیت های اعمال شده در برجام 
در این ارتباط به صورت اتوماتیک برداشته می شود. کنعانی 
تاکید کرد: ما برای محدودیت هایی که اتحادیه اروپا اعمال کرده 
ارزشی قائل نیستیم و از تاریخ یاد شده محدودیت ها برداشته 
می شود و ایران بر اساس حقوق بین الملل می تواند با هر کشوری 
که علاقه مند است در این زمینه همکاری و تعامل کند. وی با 
اشاره به بیانیه هفته گذشته اتحادیه اروپا و سه کشور اروپایی 
در این زمینه گفت: آنچه که اتحادیه اروپا در این زمینه اعلام 
کرده ارزش قانونی و بین المللی ندارد و جمهوری اسلامی ایران 
بر مبنای قوانین بین المللی در چارچوب منافع خود با کشورهای 
دوست در این زمینه تعامل می کند. سخنگوی وزارت امور خارجه 
تاکید کرد: ما بارها اعلام کرده ایم که به هر گونه اقدام مثبتی از 
سوی طرف های مختلف پاسخ مثبت می دهیم و به هر گونه اقدام 
غیرسازنده ای نیز به صورت مناسب جواب می دهیم و ما این 
موضوع را در تعامل با اروپا نیز در نظر می گیریم. کنعانی در مورد 
اخبار منتشر شده مبنی بر برگزاری نشست هشت کشور حاشیه 
خلیج فارس در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل متحد در 
نیویورک گفت: این نشست در چارچوپ پیشنهاد و ابتکار مطرح 
شده از سوی دبیرکل سازمان ملل مبنی بر برگزاری نشستی بین 
وزیران امور خارجه کشورهای حاشیه خلیج فارس در حاشیه 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد برگزار می شود. سخنگوی 
دستگاه دیپلماسی در مورد میزان پول های بلوکه شده ایران در 
دیگر کشورها اظهار کرد: اکنون منابع بلوکه و محدوده شده مالی 
زیادی در کشورهای دیگر نداریم. در ژاپن مبالغی داشتیم که از 
بسیاری از این مبالغ استفاده شده است و توانسته ایم از این منابع 
در چارچوب نیازهای کشورمان استفاده کنیم. مبالغ باقی مانده 
در ژاپن قابل توجه نیست و در ادامه برای دسترسی به آن ها با 

مشکل خاصی روبه رو نیستیم.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: اصلاح طلبان 
برنامه ای برای انتخابات دارند؟ در انتخابات 
مجلس یازدهم اکثر اصلاح طلبان نامدار در تهران 
و برخی شهرستان ها ردصلاحیت شدند و تعداد 
کمی از اصلاح طلبان مانند پزشکیان باقی ماندند. 
عدم حضور اصلاح طلبان در انتخابات سبب شد 
تا مشارکت در انتخابات مجلس یازدهم کاهش 
پیدا کند. از شواهد پیداست که اصلاح طلبان 
انگیزه ای برای حضور جدی در انتخابات ندارند. 

   اصلاح طلبان حضور جدی ندارند
»اطلاعاتی که از وضعیت پیش ثبت نام ها 
علنی شد مشخص کرد، در مجموع چهره هایی 
که بشود با آنها یک فهرست پر و پیمان 
۲۹۰ نفری برای سراسر کشور بست، برای 
اصلاح طلبان وجود ندارد. چهره هایی هم 
که ثبت نام کرده اند چهره هایی هستند که 
حتی اگر انتخابات رقابتی بوده و احزاب و 
گروه ها فعال بودند، تقریبا ناشناخته هستند 
و در حوزه های انتخابیه اگر تایید صلاحیت 
شوند و مردم هم در انتخابات شرکت کنند، 
شرایط رای آوری ندارند. چهره هایی هستند 
که باید خیلی هزینه شود تا رقابت کنند و 
اقبال عمومی به آنها صورت بگیرد. از سوی 
دیگر فضای عمومی هم برای انتخابات فراهم 
از  شریعتی  سعید  جملات  این  نیست.« 
اعضای حزب اتحاد یعنی بزرگ ترین حزب 
اصلاح طلب کشور است. پیش از او هم جواد 
امام، سخنگوی جبهه اصلاحات گفته بود: 
»با اصلاح قانون انتخابات و تغییرات ایجاد 
شده، رویه های گذشته که مورد اعتراض بوده 
به جای اصلاح و تجدیدنظر در آنها، برای ورود 
اصلاح طلبان به صحنه انتخابات بسته اند ولی 
می گویند در راستای پروژه یکدست سازی و 
جریان خالص سازی، مردم را به شرکت در 
انتخابات دعوت کنید. اصلا تصور کنید ما این 
کار را هم کردیم، مردم به چه کسی رای دهند 
وقتی قرار است همه از یک طیف و سلیقه 
سیاسی در انتخابات شرکت کنند.« دراین 
راستا حجت الاسلام خطیب، وزیر اطلاعات 

در برنامه »بدون توقف« به سوالات »آرمان 
ملی« پاسخ داد. 

    وقتی اصلاح طلبان تایید نمی شوند، 
کاندیداهای  نام  جریان،  این  حامیان 
اصولگرا را بر برگه رای نمی نویسند و 
طبیعی است در انتخابات شرکت نکنند 
که نمونه آن، میزان مشارکت پایین در 
انتخابات مجلس یازدهم بود. این شرایط 

به نفع کشور است؟
جریان های مختلف در مجلس حضور دارند. 
کاندیداهای جریان هایی که ذکر کردید از 
شهرستان ها توانستند وارد مجلس شوند. 
اگر بخواهیم به اسم تحریم یا عدم مشارکت 
با انتخابات، حاکمیت، ملت و مردم قهر کنیم 
به طور قطع مردم، زمان و تاریخ ما را فراموش 
خواهد کرد. همچنان که در آشوب های سال 
گذشته بسیاری از شخصیت های پرادعا 
اقداماتی کردند که دیگر نه اسمی از آنها 
ماند و نه رسمی. آنها دیگر جایگاهی ندارند 
و مردم از آنها عبور کردند. بنابراین اگر ما از 
ظرفیت هایی که وجود دارد استفاده کنیم، 
نیم در دراز و میان مدت، به ایفای  می توا
نقش در فضای عمومی کشور و افکار عمومی 

بپردازیم. در کوتاه مدت عملا درافکار عمومی 
نقشی نخواهیم داشت. 

   به هر حال حضور مردم در انتخابات 
نشانگر همراهی آنها با سیاست های کشور 
است و عدم همراهی آنها پیامد خوبی ندارد.

 
طبیعتا شورای نگهبان به وظیفه قانون معین 
خود عمل می کند و صلاحیت ها در چارچوب 
دوره ای بررسی می شود. در بحث ریاست 
جمهوری فرق دارد و ردصلاحیت نداریم بلکه 
واجدین شرایط داریم یعنی شورای نگهبان 
تشخیص می دهد که واجد هستند یا نه. از 
زحمات شورای نگهبان هم باید تشکر کرد. 
یک وجهه مهم انتخابات، سرنوشت مردم است. 
بنابراین حضور مردم به این موضوع نقش و شکل 
دهد و آن را تعیین کند. حفظ این چارچوب 
با تلاش برای گسترش مشارکت، وظیفه کلی 
است. نمونه و مصداقش این است هنوز به 
انتخابات نرسیدیم، دشمن رسانه های خود را 

بسیج کرده که به تضعیف مشارکت بپردازند. 

و  رفع سردی  نیازمند     مشارکت 
گلایه هاست. برای این موضوع فکری 

شده است؟ 
مرزبندی قانونی وجود دارد و باید در آن 
مرزبندی حرکت کرد. اگر مشارکت به هر 
میزان افزایش داشته باشد، در چارچوب مند 
کردن و تعیین مرزها نقش موثری دارد. علتش 
هم این است افرادی انتخاب می شوند که 
در مجلس سلیقه و نگاه ها را عملی می کنند 
البته شاید عده ای نتوانند کاندیدا شوند. در 
مجلس فعلی و در دوره های مختلف جریانات 
و سلایق مختلف حضور داشته و دارند که 
حجم نفوذ آنها کم و زیاد است. یک شرایط 
مانند مجلس ششم و یک شرایط مثل مجلس 
فعلی می شود. اگر مردم و همان قشری که فکر 
می کنیم ناراضی است را به سمت سرنوشت 
خودش و تعیین جایگاهی که با رای خودش 
می تواند به ایفای نقش بپردازد، سوق دهیم، 
می توانیم موفقیت هایی را شاهد باشیم که 
در نهایت شاهد حضور نگاه های مختلف در 
مجلس خواهیم بود. در شهرهای کوچک و 
شهرستان ها کمتر با این مشکل مواحه هستیم 
و در شهرهای بزرگ و کلانشهرهاست که این 

مشکل وجود دارد. 

   با وزرای اطلاعات سابق دیدار و جلسه 
دارید؟

وقتی در وزارت بودم، با همه وزرای اطلاعات 
ارتباط داشتم. نخستین حکم من را آیت ا... 
ری شهری، دومین حکم را از آقای فلاحیان، 
سومی را از آقای دری نجف آبادی گرفتم. 
چهارمین حکم عزلم را به دستور آقای خاتمی 
از آقای یونسی گرفتم. مجددا حکم نصب از آقای 
اژه ای گرفتم و باز هم حکم عزلم را به دستور 
آقای احمدی نژاد از آقای مصلحی گرفتم. زمان 
آقای علوی در خارج سازمان و در قوه قضائیه و 

آستان قدس بودم.
 

   منظورم این است که مشورتی با 
وزرای سابق دارید؟

زمانی که در وزارت بودم، مشورت می کردم 
جز دوره آقای علوی که حضور نداشتم. 
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وزیر اطلاعات در پاسخ به »آرمان ملی«: 

اصلاح طلبان از شهرستان ها وارد مجلس شدند
    سعید شریعتی: دستِ اصلاح طلبان در بستن لیست انتخاباتی خالی است

آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید بسیار پیش از این و حتی 
همان ابتدای دولت نیز که صحبت از گزینه پیشنهادی وزارت ورزش 
و جوانان به میان آمد یکی از مهم ترین گزینه ها کیومرث هاشمی 
مدیر کهنه کار و باسابقه ورزش کشور بود، اما در نهایت قرعه به نام 
حمید سجادی افتاد که سکاندار ساختمان خیابان سئول شود. 
با این حال وزارت سجادی نیز به دو سال نرسید و پس از حادثه 
سقوط هلی کوپتر وی در بافت کرمان و سپس مشکلات جسمانی 
ناشی از آن و همچنین برخی عملکردهای نه چندان مطلوب که 
شرایط را برای استیضاح سجادی فراهم کرد وی استعفا داد و چند 
روز بعد همان اتفاقی افتاد که همگان انتظارش را داشتند و پس از 
گمانه زنی های بسیار کیومرث هاشمی به عنوان سرپرست وزارت 
انتخاب و سپس برای تصدی وزارت به مجلس معرفی شد و روز 
گذشته نیز با حمایت اکثریت مجلس به وزارت ورزش رسید تا کابینه 
رئیسی با انتخاب وزیر ورزش و جوانان کامل شود. هر چند که اکنون 
نیز به جهت عملکرد انتقادآمیز دولت در حوزه های مختلف به ویژه 
حوزه اقتصاد و معیشت مردم چندی از وزیران در آستانه سوال و 
استیضاح مجلس هستند و احتمال تغییرات مجدد در ترکیب دولت 
کم نیست. از طرفی به نظر می رسد حضور کیومرث هاشمی بتواند 
آشفته بازار ورزش کشور به ویژه فوتبال به عنوان پرطرفدارترین 
ورزش کشور را سرو سامان دهد. مخصوصا اکنون که چه در حوزه 
فدراسیون و چه در حوزه  باشگاه های مطرحی چون استقلال 
مشکلات و اختلافاتی وجود دارد و حضور وزیر جدید می تواند به 

حل این مسائل کمک شایانی کند.
 

    از موافقت فراکسیون ورزش تا نطق موافقان و مخالفان 
پس از استعفای حمید سجادی، وزیر پیشین ورزش که بسیاری 
آن را برای فرار از استیضاح مجلس خواندند و کش و قوس های 
فراوان پیرامون انتخاب گزینه دولت برای وزارت ورزش و جوانان 
بالاخره حمید سجادی از مدیران نام آشنای ورزش کشور برای 
تصدی پست وزارت به مجلس معرفی شد و روز گذشته نمایندگان 
به بررسی برنامه ها و صلاحیت وزیر پیشنهادی پرداختند. در این 

جلسه که رئیس جمهور به دلیل سفر به نیویورک جهت شرکت 
در مجمع عمومی سازمان ملل حضور نداشت مخبر، معاون اول 
رئیس جمهور و حسینی، معاون پارلمانی حضور یافتند و ابتدا احمد 
راستینه سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس با ارائه گزارشی 
از موافقت این کمیسیون با وزیر پیشنهادی ورزش و جوانان خبر 
داد و سپس مخالفان و موافقان به نطق پرداختند. نخستین نفر 
مهرداد گودرزوند چگینی، نماینده رودبار بود که در مخالفت با وزیر 
پیشنهادی گفت: وزیری می خواهیم که استقلالی یا پرسپولیسی 
نباشد بلکه حمایت کننده همه تیم ها باشد. مخالف بعدی علی 
ورناصری بود که علت مخالفتش را عدم توجه و یا کم توجهی به چند 
مساله اساسی در برنامه هشت محوری وزیر پیشنهادی عنوان کرد 
و خواستار برنامه  برای میدان دادن به جوانان و بانوان در رده های 
مختلف شد. سپس موافقان وزیر پیشنهادی پشت تریبون قرار 
گرفتند. زهره الهیان، نماینده تهران در موافقت با وزیر پیشنهادی 
ورزش و جوانان گفت: وزیر پیشنهادی ورزش و جوانان مراتب 
مدیریتی را از کف جامعه ورزشی طی کرده و با توانمندی به این 
نقطه رسیده اند. همچنین سارا فلاحی نماینده مردم ایلام بیان کرد: 
وزیر پیشنهادی ورزش نه مدیر غیرتخصصی و نه مدیر آسانسوری 
است بلکه او تمام مراحل را پلکانی طی کرده و از ورزش فهم 
دقیقی دارد. پس از وی محمد مهدی فروردین؛ رئیس فراکسیون 
ورزش مجلس به نطق پرداخت و اظهار کرد: هیچ نقطه تاریکی در 
کارنامه مدیریتی کیومرث هاشمی وجود ندارد و  با توجه به سوابق 
درخشان، صداقت، روحیه جهادی و روحیه عدالت محوری که گزینه 
پیشنهادی وزارت ورزش دارد، او می تواند خلأها را برطرف کند. پس 
از نطق مخالفان و موافقان نوبت به وزیر پیشنهادی رسید که پشت 

تریبون قرار گرفته و در مورد برنامه های خود صحبت کند. 

    حکمرانی عالمانه در فدراسیون ها و سازمان های 
ورزشی

وزیر پیشنهادی ورزش و جوانان در دفاع از برنامه های خود برای 
تصدی این وزارتخانه اظهار داشت: قائل به کار و عمل جهادی در 

سایه برنامه محوری و نگاه علمی هستم؛ اکنون زمان کار بی وقفه و 
با شتاب مناسب در ریل صحیح و هدفمند است. کیومرث هاشمی 
با اشاره به سابقه ۳۰ ساله اش در سطوح مختلف مدیریتی ورزش 
گفت: این شناخت عمیقی از ساختارهای حوزه ورزش و همراهی 
پیشکسوتان، نخبگان و جوانان و مدیران خدوم انقلابی می تواند در 
کوتاه ترین زمان ممکن به برنامه ها و اهداف تعیین شده برسد. وزیر 
پیشنهادی ورزش و جوانان با بیان این که شناخت مساله نیمی از 
راه حل مساله است، افزود: به نمایندگان این اطمینان را می دهم که 
بیشتر از قبل شناخت، انگیزه و اراده برای رسیدن به ایران اسلامی 
توام با پیشرفت در حوزه ورزش و جوانان را داشته باشیم. وی با 
تاکید بر این که باید هم افزایی بین دستگاه ها برای توجه به جوانان 
و رفع مشکلات آنها وجود داشته باشد، تصریح کرد: چالش های 
حوزه جوانان یک بعدی نیست و یک مساله فرابخشی و چند بعدی 
است که رفع آن نیازمند درک صحیح و دقیق از نیازهای جوانان و 
اجرای بهنگام طرح های قانونی است. نمی توان تنها با مصوبات بدون 
ضمانت اجرایی و بدون مشارکت و همراهی و جوانان در مشکلات 
فائق آمد. هاشمی تصریح کرد: اتخاذ سیاست هایی برای حمایت از 
ازدواج جوانان و استفاده از ظرفیت قانونی حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت در دستور کار قرار دارد. وی تاکید کرد: حکمرانی عالمانه 
در فدراسیون ها و سازمان های ورزشی از دیگر محورهایی است که 

بنده به آن پرداخته ام.
 

    اعتماد مجلس به هاشمی
پس از پایان صحبت  های کیومرث هاشمی وزیر پیشنهادی 
ورزش و جوانان، قالیباف رئیس مجلس از اعضای هیات دولت 
خواست تا جلسه را ترک کنند و تعرفه های رای گیری بین 
نمایندگان پخش شود. نمایندگان نیز پس از بررسی صلاحیت و 
برنامه های وزیر پیشنهادی به رای دادن پرداختند که در نهایت با 
۱۶۷ رای موافق، ۵۷ رای مخالف، ۱۲ رای ممتنع و ۱ رای باطله از 
مجموع ۲۳۷ نماینده حاضر، مجلس به »کیومرث هاشمی« برای 

سکانداری وزارت ورزش و جوانان اعتماد کرد. 

موافقت حداکثری مجلس با گزینه پیشنهادی دولت

مدیر کهنه کار ورزش وزیر شد
      کیومرث هاشمی:  شناخت عمیق از ساختارهای حوزه ورزش می تواند منجر به رسیدن به اهداف تعیین شده شود

 نامه علی لاریجانی 
به رهبر معظم انقلاب

رئیسسابق
مخالفکنکوراست؟

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: در 
شرایطی که نماینده تهران در مجلس از 
نامه رئیس سابق مجلس به مقام معظم 
رهبری درباره لزوم ورود به موضوع کنکور 
و اصلاح آن خبر داد، عبدالرضا مصری نائب 
رئیس مجلس گفت که موضوع این نامه 
در خصوص آسیب های تبلیغات کنکور در 
صداوسیما بود. روز گذشته الیاس نادران 
در جلسه علنی مجلس و در جریان بررسی 
تقاضای اعمال ماده ۱۰۰ آیین نامه داخلی 
در خصوص اصلاح طرح قانون کنکور در 
اخطاری اظهار کرد: در سال ۱۳۹۷ رئیس 
وقت مجلس نامه ای به رهبری نوشت و 
مسائلی را نسبت به کنکور و کلاس های 
آن و نحوه برگزاری کنکور بیان کرد؛ 
دفتر رهبری نظر مقام معظم رهبری را 
به این شکل منعکس کرد که »شورای 
انقلاب فرهنگی به این موضوع ورود و اعلام 
نظر کند.« وی ادامه داد: مطابق دستور 
رهبری در موضوعاتی که شورای انقلاب 
فرهنگی ورود می کند، مجلس شورای 
اسلامی اجازه ورود ندارد و برعکس آن 
هم صادق است؛ با این استناد شورای 
عالی فرهنگی مصوبه ای درباره کنکور 
در ۱۴۰۱.۴.۲۵ داشت و ما اکنون در آخر 
شهریورماه سال ۱۴۰۲ می خواهیم که 
نسبت به این مصوبه اظهارنظر کنیم. نادران 
اظهار کرد: از طرف دیگر رئیس مجلس 
شورای اسلامی و رئیس کمیسیون های 
آموزش و تحقیقات، فرهنگی و بهداشت 
و تعدادی از اشخاص حقیقی از مجلس 
عضو شورای فرهنگی هستند و در زمان 
تصویب مصوبه شورا حضور داشتند اگر 
نظر و جمع بندی مجلس شورای اسلامی 
چیز دیگری بود باید درباره آن مخالفت 
می شد. وی همچنین تصریح کرد: این 
مصوبه به امضای رئیس جمهور رسیده 
و از سال ۱۴۰۱ ابلاغ شده است حالا ما 
یکباره می خواهیم این مصوبه را متوقف 
کرده و سیستم را تغییر دهیم؛ آن هم در 
شرایطی که کمیسیون آموزش و هیات 
رئیسه می تواند با شورای انقلاب فرهنگی 
صحبت کند. مصری در پاسخ به این تذکر 
گفت: درباره نامه رئیس سابق مجلس به 
رهبری این توضیح لازم است که بگویم این 
نامه پیرامون آسیب های تبلیغات کنکور 
در صداوسیما بود که حجم تبلیغات کنکور 
خیلی زیاد بود. وی اضافه کرد: در این نامه 
این موضوع به رهبری منعکس شد که این 
قدر تبلیغات کنکور نباشد و به جای نشان 
دادن فرمول علم را به دانش آموزان نشان 

دهند.

 لاریجانی و کنکور 
علی لاریجانی که سال ها ریاست مجلس 
را بر عهده داشت، تاکید ویژه ای به موضوع 
آینده جوانان به ویژه موضوع کنکور دارد. 
سال ۹۶ گفت: » زمانی تصویب کردیم 
کنکور برداشته شود اما سازوکار آن در 
وزارتخانه ها سامان نیافت.« پس از آن در  
مرداد سال ۹۷ علی لاریجانی در جایگاه 
رئیس وقت مجلس بیان داشت: بنده 
یکبار هم گفتم اگر این سازمان سنجش 
را منحل کنید، مشکل حل خواهد شد. 
یعنی اوضاع درست می شود. وی در نشست 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
شورای اسلامی طی سخنانی اظهار داشت: 
در کمیسیون آموزش باید به بحث کنکور 
توجه و تأمل بیشتری داشته باشند در 
همان زمان سخنگوی کمیسیون آموزش 
و تحقیقات مجلس از حضور رئیس مجلس 
در جلسه این کمیسیون خبر داد و افزود: 
رئیس مجلس بر لزوم حذف کامل کنکور 
تا پایان دوره مجلس دهم تاکید کرد. 
میرحمایت میرزاده توضیح داد: دکتر 
لاریجانی معتقد است برگزاری کنکور به 
شکل فعلی استرس زاست و بسیاری از 
دانش آموزان و خانواده های آنان را دچار 
مشکل می کند؛ به همین دلیل کمیسیون 
آموزش باید برنامه ای برای حذف کنکور تا 
پایان این دوره مجلس داشته باشد. میرزاده 
افزود: صحبت های رئیس مجلس ناظر به 
این بود که امروزه در بسیاری از کشورها 
دانشگاه ها به صورت مستقل آزمون برگزار 
می کنند و فرد پذیرفته شده بعد از انجام 
مصاحبه جذب دانشگاه می شود. سال 
۸۷ هم علی لاریجانی برای حل مشکلات 
کنکور به احمدی نژاد نوشت که در آن 
زمان رئیس جمهوری بود. در آن روز 
رئیس وقت کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس از بازنگری در سهمیه بندی های 
کنکورهای سراسری توسط کمیسیون 
آموزش خبر داد و گفت: آشفتگی بسیاری 
در سهمیه بندی پذیرش دانشجو وجود 
دارد که مجلس به دنبال حل آن و اجرای 
آن تا کنکور۸۸ است. عباسپور گفت: از 
این رو ریاست مجلس شورای اسلامی طی 
نامه ای به رئیس جمهور، اجرای قانون و 
حل مشکلات کنکور ۸۷ را متذکر شده 

است.
 خاتمی

 تندرو نیست 

یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: اخیرا حزب  مجمع ایثارگران 
در بیانیه ای تند نه به سیاست ها و روش ها بلکه به کلیت 
نظام حمله کرده است؛ بیانیه ای که بیشتر شبیه به مواضع 
اپوزیسیون خارج نشین است تا یک حزب سیاسی و قانونی 
داخلی. رادیکال ها نمی توانند بگویند از جانب مردم سخن 
می گوییم زیرا آنها یک طیف کوچک در میان خود اصلاح طلبان 
هستند و حتی عموم اصلاح طلبان مواضع آنها را قبول ندارند. 
این طیف تصور می کند هرچه تندترموضع گیری  کند، مسیرش 
برای ورود دوباره به سیاست بازتر می شود، در صورتی که چنین 
نیست. محمدعلی پورمختار گفت: آقای خاتمی گرچه مواضعی 
می گیرد که مورد قبول نیست اما به هر حال او هنوز هم صراحتا 
می گوید نظام را قبول دارم. با آنکه به او انتقادهای بسیاری وارد 

است اما نمی توان او را در زمره طیف تندروها قرار داد.

 تکذیب 
پرداخت نجومی

چندی پیش برخی مدعی پرداخت ۸ میلیارد دستمزد 
به هر کدام از اعضای هیات مولدسازی اموال دولت شدند. 
رئیس دیوان عالی کشور گفت: یک ریال هم به اعضای هیئت 
عالی مولدسازی داده نشده و در آینده هم داده نخواهد شد. 
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام منتظری رئیس دیوان عالی 
کشور در جلسه شورای عالی قوه قضاییه با اشاره به مباحث 
مطرح شده در فضای مجازی تحت عنوان حق الزحمه های 
کلان اعضای هیات عالی مولدسازی از محل فروش اموال و 
املاک، اظهار کرد: ضمن تکذیب جدی این موضوع، اعلام 
می کنم که تا به حال یک ریال هم به اعضای این هیات داده 
نشده و در آینده نیز داده نخواهد شد؛ حتی در کمیته فرعی 
مولدسازی نیز که یکی از نمایندگان قوه قضاییه در آن حضور 

دارد، به هیچ وجه قرار نیست مبلغی به اعضا پرداخت شود.


